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appeared from the North Sea but has 

proved difficult to farm. Blonk used DNA 

analysis to select fast-growing fish for 

breeding and produced sole 20 percent 

larger. He is going to work at Imares.

Ingrid Visseren-Hamakers is back from the 

environment summit in Nagoya. It went 

better than Copenhagen: it produced a 

protocol and biodiversity goals for 2020. 

What more do you want? Action, says In-

grid. But she wonders: are we prepared 

to change our lifestyles? Where are the 

leaders when it comes to sustainability? 

And isn’t ten years too short to achieve 

it? 

Solea BV is het enige bedrijf in de wereld 
dat Noordzeetong teelt. Het is opgericht 
rond een kweekfaciliteit die Wageningen 
Imares acht jaar geleden in IJmuiden op-
startte, nadat bleek dat vrijwel alle tong 
was opgevist uit de Noordzee. Eenvoudig 
is dat niet – Solea ging onlangs failliet. 
Maar promovendus Robbert Blonk, die de 
afgelopen jaren selectieproeven uitvoerde 
bij Solea, ziet goede redenen voor een 
doorstart van het bedrijf: ‘Ik zou ook in So-
lea investeren.’

De teelt van tong is lastig. Kunstmatige 
inseminatie lukt niet, de tong moet zich 
natuurlijk voortplanten in groepen, met 
ouderdieren die in zee worden gevangen. 
Dan duurt het gemiddeld twee jaar voor-
dat de tong het gewenste gewicht van 
tweehonderd gram heeft bereikt. Dat 
duurt veel te lang en is daarmee veel te 
duur. 
Blonk wil die groei versnellen door de 
snelst groeiende tong te selecteren, maar 

ook daar stuitte hij op hindernissen. Een 
DNA-analyse wees uit dat meer dan de helft 
van de nakomelingen werden geproduceerd 
door slechts zes ouders. Inteelt ligt dus op 
de loer. Via DNA merkers selecteerde Blonk 
ouderdieren die genetisch verschillend wa-
ren. Ook selecteerde hij de snelst groeiende 
ouderdieren. Dat leidde tot tong met ge-
middeld twintig procent meer lichaamsge-
wicht na twee jaar. Anders gezegd: door zijn 
selectiemethode is de tong na anderhalf 
jaar op zijn eindgewicht, in plaats van na 
twee jaar. 

Blonk ging ook na hoe erfelijk de 
groeisnelheid van de tong is. Daaruit bleek 
dat 25 procent van de groeisnelheid gene-
tisch is vastgelegd. Daarnaast heeft de voe-
ding een grote invloed op de groei, net als 
de houderij-omstandigheden. 

Zijn fokprogramma zal niet op korte ter-
mijn resultaten afwerpen. ‘We hebben de 
ouders twee jaar geleden geselecteerd met 
deze methode. Tong is pas na vier jaar ge-
slachtsrijp. De eerste resultaten van het fok-
programma komen dus over twee jaar.’ 
Blonk’s onderzoek werd gefinancierd door 
NWO. Hij promoveert op 5 november en 
gaat daarna aan de slag bij Wageningen 
Imares.  AS

‘Op papier heeft het een hoop opgeleverd. Er is een 
protocol vastgesteld voor de toegang tot, en de eer-
lijke verdeling van de opbrengsten van het gebruik 
van genetische hulpbronnen. Er is een strategisch 
plan met biodiversiteitdoelen voor 2020. Als we dat 
allemaal uitvoeren, zijn we een flinke stap verder. 
Bovendien zijn er –maar hier wordt het al zachter – 
procesafspraken gemaakt hoe we de financiering 
van dit plan kunnen organiseren. En een belangrij-
ke milieutop heeft een succesvolle uitkomst gehad. 
Na Kopenhagen hadden we dat wel nodig.
Dat is op papier, maar halen we die doelen? Een 
deel is haalbaar zonder onze leefstijl aan te passen. 
Bijvoorbeeld als het over het vergroten van het are-
aal beschermd gebied gaat. Dat kan zonder over te 
schakelen op een duurzame economie. Maar voor 
het gros van die doelen geldt dat niet. En ik vraag 
me ten zeerste af of de wereld bereid is die omscha-
keling te maken. 
Daar ging de discussie in Nagoya ook over: moeten 
we realistische doelen vaststellen of niet? Vooral de 
Europese landen wilden graag naar huis met een 
ambitieuze doelstelling. Terwijl de ontwikkelings-
landen zeiden: maar dan moeten jullie er ook voor 
betalen. De doelen voor 2020 moet je zien als een 
wensenlijstje: dit zouden we met elkaar moeten wil-
len. 
Eigenlijk is zo’n periode van tien jaar ook te kort. Je 
zou nu moeten zeggen: over twintig jaar moet onze 
economie duurzaam zijn. Dan ga je met alle secto-
ren om tafel om te bespreken hoe we daar voor kun-
nen zorgen. Hoe worden we van een bad guy een 
good guy. Het probleem is: wie begint er? Wie staat 
er op en regelt dat? Dat vergt leiderschap en dat zie 
ik niet. Niet op het gebied van duurzaamheid.
Zo’n internationale top is gemaakt om beleid te ma-
ken. Dat heb ik me in Nagoya sterk gerealiseerd. Als 
je beleidsmakers twee weken met elkaar in een hok 
stopt, komt er nieuw beleid. Maar eigenlijk is er be-
leid genoeg. Laten we eens ophouden met nieuw be-
leid maken, laten we eens beleid gaan uitvoeren. 
Dat vergt ook een andere organisatie op interna-
tionaal niveau, bijvoorbeeld minder top-conferen-
ties.’   
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